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وز سه شـــنبه 30  شـــانزدهمین قســـمت از مجله تصویری »قاف« در ر
کبر نبوی اجرا و سردبیری این  ی منتشر شد. ا بهمن ماه در فضای مجاز
برنامه را برعهده داشت و احمد مرادپور کارگردان سینما و از اعضای 
هیـــات انتخاب جشـــنواره چهل و دوم فیلم فجر میهمان این قســـمت 

از مجلـــه تصویـــری قاف بود. متن این گفت وگو را در ادامه بخوانید.

گرچه کم کار کرده اند اما کارهای  وبه رو هستیم که ا با میهمان عزیزی همراه و ر
کم شـــان هم ارزشـــمند است. جناب احمد مرادپور که در جشنواره چهل ودوم 
کید کنم که  یکـــی از اعضـــای هیـــات انتخـــاب فیلم فجـــر بودند. این را هـــم تا
ایشـــان به عنوان یکی از هنرمندان حاضر در کمیته انتخاب دعوت شـــده اند 
، چون خودشـــان هم این ادعا را ندارند و من هم به  عنوان  نه به عنوان ســـخنگو
سخنگو ایشان را دعوت نکرده ام. اینجا به عنوان عضو هنرمند کمیته انتخاب 

دیدگاه هایشان را مطرح می کنند. 
گر نکته ای در ارتباط با هیات انتخاب جشنواره  بله، همان طور که گفتید ا
فجـــر 42 در اینجـــا می گویم، نظرات شـــخصی من اســـت و بار حقوقی برای 

جشـــنواره ندارد و اساســـا در آن موضعی نیستم که بخواهم صحبت کنم. 

به عنوان کسی که عضو کمیته انتخاب بوده، منطقا گپ وگفت های اولیه داشتید 
ک ها و شـــاخص هایی را در نظر بگیرید و مبتنی بر آنها فیلم ها را تماشـــا  تا ملا
و بعد برای بخش مسابقه اصلی جشنواره که سودای سیمرغ است، انتخاب 
ک ها و معیارهایی مورد اتفاق جمعی شما برای انتخاب فیلم بود؟  کنید. چه ملا
جشنواره فجر از آنجایی که کارنامه یک ساله فعالیت سینمایی ایران است 
و در دهـــه فجـــر اتفاق می افتد، چند نکته دارد؛ برخی از آیین نامه ها مربوط 
می شـــود بـــه بعد محتوایی و فرهنگی فیلم هـــا و یک بخش هم برمی گردد به 
ی از فیلم هایی  ی و تکنیکی فیلم ها که طبیعی است بسیار بخش ساختار
یابی قرار می گیرند، حداقل به جهت تکنیکی شانس رقابت داشته  که مورد ارز
باشـــند و به جهت محتوایی هم ارزشـــمند باشـــند. این دو کنار هم معمولا 
ی بود که قرار اســـت در مســـابقه  پرگفت وگوتریـــن معیـــار بـــرای انتخاب آثار
شـــرکت کنند. به فراخور فیلم هایی که نمایش داده می شـــوند و موضوعاتی 
یـــف می کننـــد، راجع به شـــان چه به لحاظ محتوایـــی و چه به لحاظ  کـــه تعر

تکنیکی بحث و گفت وگو می شـــد. 

شـــما چگونه کارها را دیدید؟ حدود 70 فیلم بود. 
بینی قـــرار دادیم و برای مـــا نمایش دادند و  بلـــه، حـــدود 70 فیلـــم را مـــورد باز
دیدیم و از بین اینها باید تعدادی یعنی حدود 18 فیلم انتخاب می شـــد تا 
در بخش مســـابقه وارد شـــود. 4 تا هم از بخش فیلم اولی ها باید وارد می شـــد 

که جمعا به 22 فیلم می رســـید. 

مجتبی امینی، دبیر جشـــنواره فجر جایی گفته بود که اعضای کمیته انتخاب 
ناچـــار بودنـــد بـــرای اینکه جدول پر شـــود، برخی از فیلم هـــا را انتخاب کنند. 

واقعا این طور بود؟ 
نمی دانم شدت و غلظتی که بود، چطور بود. فکر می کنم در انتخاب بعضی 
گزیر شـــدیم برخی از فیلم ها را با اغماض  از فیلم ها دچار کســـری بودیم و نا
گرچـــه ممکـــن بود فیلمـــی به جهت محتوایی یـــا روایت  خیلی  وارد کنیـــم. ا
جنبه مثبت جدی نداشـــت اما برخی عوامل آن فیلم  کارشـــان خوب بود و 
ی را داشتند؛ از این منظر برخی از فیلم های  شانس شرکت در رقابت و داور

ی به مســـابقه و انتخاب نهایی راه پیدا کردند.  این طور

گر تعداد فیلم های مناســـب قابل توجه بودند، این فیلم ها به بخش ســـودای  ا
سیمرغ نمی آمدند؟

بله، چون در قضاوت اولیه فیلم هایی را که کاملا شاخص بودند و معلوم بود 
به جهت محتوا و ساختار دارای ارزش های قابل اعتنایی هستند، ابتدا وارد 
لیســـت می شـــدند و کسری ها از فیلم های دیگری بود که امتیازاتی داشتند 
گزیر  گر در انتخاب اولیه دســـت ما پرتر بود، کمتر نا و بعد اضافه  شـــدند. ا
می شـــدیم کـــه از ذخیره هـــا انتخـــاب  کنیم و وارد جرگه مســـابقه شـــوند. این 
یت وجود داشـــت، حتی در فیلم اولی ها قرار بود که 4 فیلم انتخاب شـــود  مز
اما چون دســـت مان نســـبتا پر بود، درخواست کردیم که یکی از فیلم اولی ها 
به بخش سودای سیمرغ برود که آن 4 تا به 5 تا تبدیل شود که از فیلم اولی ها 
گزیر نباشیم فیلم های ضعیف را وارد جشنواره بکنیم.  حقی ضایع نشود و نا

تعداد 22 فیلم هم خودش معضلی اســـت.
 

این پیشـــنهاد شـــما بود که الا و لابد باید 22 فیلم جدول را پر کنید یا اصرار و 
ی بر مبنای مقررات و آیین نامه جشنواره بود.  پافشـــار

گزیر بودند  کران فیلم ها، نا یزی ا ظاهرا براساس مقرراتی که داشتند و برنامه ر

گر واقعـــا فیلمی  ی 22 فیلـــم بســـته شـــود. ســـر ایـــن هم صحبت شـــد که ا رو
شایســـته حضور در آن بخش نیســـت، برای چه باید وارد بشود و خود اعتبار 
یر سوال می رود؛ جشنواره ای که تعداد فیلم های  ی ز جشنواره هم یک جور
خوبـــش کم باشـــد، اعتبارش هم بالطبـــع کاهش پیدا می کند. راجع به اینها 

خیلی صحبت شد. 

به همان نسبت، حضور فیلم ضعیف در بخش مسابقه هم به اعتبار جشنواره 
لطمه می زند،  یعنی ما جشـــنواره را فدای جدول نمایش فیلم ها در ســـینماها 

در ایام جشـــنواره فیلم فجر کردیم؟
یـــم، چون درباره این صحبت شـــد و  مـــن نمی توانـــم ایـــن را بـــه صراحت بگو
یزی هایـــی داشـــتند و ممکن بـــود بلیت هایی برای  یت هـــا و برنامه ر معذور
مـــردم فروختـــه شـــده باشـــد و ممکـــن اســـت از آن طریـــق حقوقـــی از طرف 

گران تضییع شـــود. الزامات فراوانی داشتند.  مصرف کننده ها و تماشـــا

کی فراخوان را شـــروع کردید؟
دقیقا خاطرم نیست. 

ماه آذر شروع کردید؟
فکـــر می کنم اواخر آذر و اوایل دی بود.

 
و کی تمام شد؟

نزدیـــک بـــه 17، 18 روز ما این فیلم ها را دیدیم. 

یعنی 20 دی. 
یخش را دقیقا یادم نیســـت، چون در آن شـــرایط خیلی  حدودا بله؛ البته تار

یخ اهمیت نمی دادم. به تار
 

چطور دیدید فیلم های جشنواره را؟ دیگر اینجا نه صرفا به عنوان عضو کمیته 
انتخاب بگویید؛ بلکه به عنوان احمد مرادپور کارگردان، می خواهم نظرت را 
بپرســـم. ســـطح فیلم ها در جشـــنواره چهل ودوم با توجه به مسیر آمده سینمای 

ایـــران طی این 4 دهه چگونه بود؟
یمان  ی که پیش رو متاسفانه با پنجره ای که برای من گشوده شد، چشم انداز
قرار داشـــت، اصلا خوشـــایند نبود و باید قطعا فکری برایش کرد. تصور من 
یم دور  این اســـت که ما هرچه از روزهای اول انقلاب یعنی دهه 60 و 70 دار
یم  می شـــویم، چه به لحاظ کمی و چه کیفی و بیشـــتر کیفی، به شـــدت دار
از فیلم های مطلوب دور می شـــویم و فیلم های به یادماندنی متاســـفانه کم 
گر شـــما به خاطرتان رجوع کرده یا در آرشیو جست وجو  ســـاخته می شـــوند. ا
کنیـــد، بهتریـــن فیلم های ســـینمای ایران در دهه 60 و 70 ســـاخته شـــدند و 

یاد اســـت.  تعداد فیلم های خوب هم ز

یم و از  یاد دار بهتر اســـت این طور بگوییم که در آن دو دهه فیلم های خوب ز
کمیت اینها دارد کم می شـــود. کیفیت در کدام یک از بخش ها بیشـــتر خودش 

را نشـــان می داد؟ در حوزه های تکنیکی یا آرتیستیک؟
. اتفاقا راجع به این مساله در هیات انتخاب وقتی فرصتی  متاسفانه هر دو
برای گپ وگفت پیش می آمد، صحبت می کردیم. تقریبا همه اذعان داشتند 
که لحظات خوب و به یادماندنی و سینمایی در فیلم ها خیلی کم است و 
تقریبا با آنها روبه رو نمی شـــویم و این برای ســـینمای ما یک جور آفت است. 
سینما از جنس تخیل و اندیشه است. اما نه تخیل مناسب، سرگرم کننده و 
جالبی می بینیم و نه به لحاظ اندیشه احساس می کنید فیلم ها حرف هایی 
جدی برای گفتن دارند. در مورد موضوع و محتوا تلفیق مناســـبی در قالب 
ســـینمایی بـــرای روایـــت صورت نمی گیـــرد. گاهی موضوع خوب اســـت اما 
پاشکسته، ناقص و غیرمنسجم است. این اتفاق را در فیلم ها  روایت دست و
یم. در  خیلی می دیدیم. متاســـفانه از این منظر در هر دو بخش مســـاله دار
گـــر خودمان را با ســـینمای دنیا مقایســـه می کردیم، تصورمان  دهـــه 60 و 70 ا
بر این بود که حدودا از ســـینمای روز دنیا 10 ســـال عقب هســـتیم. امروز این 
فاصله خیلی بیشتر شده. چه به لحاظ فنی و تکنیکی و تجهیزات و چه به 
لحاظ موضوعات و شیوه های روایت به شدت عقب افتاده ایم، به شکلی که 
اصلا قابل مقایسه نیستیم و بهتر است خودمان را وارد این مقایسه نکنیم. 

از دید شـــما یعنی اینقدر تلخ است؟
بله، به نظر من تلخ اســـت. 

 
فکر می کنید چه اتفاقاتی باعث شـــده که به این نقطه برســـیم؟ چون برخی در 
حوزه روایت معتقدند که شاید این جریان دل خوش کردن به خرده پی رنگ در 

یاد  ســـینمای ایران که چند ســـالی اســـت باب شـــده و کمیت این نوع فیلم ها ز
شـــده، دارد به روایتگری منســـجم پیوسته در یک اثر ســـینمایی لطمه می زند، 

اما بعضی علل دیگری را برای این وضعیت برمی شـــمرند. 
یادی هســـتند که در  یم، به نظر من عناصر ز گـــر بخواهیـــم عوامـــل را بشـــمار ا
یکرد یا تغییر آهنگ پیشـــرفت موثر هســـتند. شاید نسبت های  این تغییر رو
یاد باشـــد اما به هرحال این هست که اساسا تمایل  ی شـــان کم و ز تاثیرگذار
یاد شده که کمی  به پرداخت های مینیمالیستی و خرده پی رنگ ها خیلی ز
یب این روش  آوانگاردتر جلوه کند. فریبانه است، خیلی ها شیفته شده و فر
را می خورنـــد، درحالی که تمام فیلم هایی که براســـاس این خرده پی رنگ ها 
ساخته می شوند، حاصل تجربیات گذشتگان است و از آن عبور می کنند. 
چون آن قالب های گذشته قادر نیست موضوعات یا مضمون هایی که قرار 
اســـت بـــا خرده پی رنگ ها مطرح شـــوند را درســـت روایت کننـــد، عده ای به 
ی می روند. این گذرکردن از قالب های کلاسیک  سمت آن جنس فیلمساز
گاهانه اتفاق می افتد و با تســـلط از اینها عبور می کنند. آن  روایـــت، کامـــلا آ
بخـــش را هم به درســـتی انجام می دهند؛ البتـــه که تعداد این فیلم هایی که 
خوب اتفاق افتاده و از این قالب ها خوب استفاده کرده باشند، به نسبت 
قالب های روایی کلاسیک خیلی کم است، ولی تصورم این است که برای 
ی، خیلی شیک جلوه می کند و پیشرفته  فیلمسازان ما، این جنس فیلمساز
یادی  ن به نظر می رسد. خب جوان ها یا فیلمسازانی که حتی تجربه ز و مدر
دارند، اشـــتیاق پیدا می کنند که تجربه ای در این زمینه داشـــته باشـــند. اما 

حاصل کار به نظر من خوشـــایند نیست. 

عوامل دیگر به نظر شـــما چه عواملی هستند؟
یبایی شناســـی آدم ها و تغییر ســـلیقه آدم ها  یادی هســـت. تغییر ز نکات ز
نســـبت به موضوعات هنری در این عرصه، چگونگی روایت، شـــیوه تربیت 
ی شوند، سیاست های  جوان هایی که قرار اســـت وارد رشـــته های فیلمساز
کوتاه مـــدت یـــا میان مـــدت فرهنگـــی کشـــور و اساســـا سیاســـت های کلان 
ی هستیم  . متاسفانه در زمینه فرهنگ به شدت دچار کم کار فرهنگی کشور
و بـــا فرهنـــگ به جای توجه، با تقریبا بی اعتنایی محض روبه رو می شـــویم. 
گر هم جایی وارد گفت وگو یا عرصه عمل می شود، بیشتر از لابه لای گرد و  ا
ک و دود سیاست به آن نگاه می شود. این بزرگ ترین آسیب را  به بخش  خا
فرهنگ می زند به ویژه سینما که رسانه ای روایتگر و جذاب است و تاثیرات 
گران می گذارد. متاســـفانه در این زمینه ما فاقد  ی تماشـــا عمیق عاطفی رو
سیاســـت های کلان فرهنگی درســـت هســـتیم. برنامه توســـعه فرهنگی مان 
ی کاغذ می آید،  گر هم رو کاملا مثل بقیه برنامه ها درســـت اجرا نمی شـــود و ا
یادی هم دارد؛ اولا بودجـــه تقریبا ندارد.  بـــه مرحلـــه عمل نمی رســـد. دلایل ز
بودجه ســـازمان ســـینمایی به نظر من به شـــدت توهین آمیز و فقیرانه اســـت 
ی اســـلامی نیست. بودجه هایی که برای تربیت جوان ها  و در شـــأن جمهور
اســـتفاده می شـــود، اصلا قابل اعتنا نیســـت، درحالی که شما بهتر می دانید 
امـــروز فرهنـــگ و توســـعه فرهنگی بخش مهمی از ابزار قدرت اســـت و جزء 
ی  قدرت هـــای نرمی اســـت کـــه به راحتی دارد اتفاق می افتـــد. همه دارند رو
ی و کار می کنند و بخشـــی از نیات فرهنگی شـــان را چه به  آن ســـرمایه گذار
لحـــاظ تعمیق بخشـــیدن و ارتقادادن فرهنگ یا حتـــی تغییر ذائقه فرهنگی 
یق فرهنـــگ غربی با  و تهی کـــردن ملت هـــا از فرهنـــگ غنـــی خودشـــان و تزر
ی مثل تلویزیون و سینما عملی  ی و شـــنیدار اســـتفاده از رســـانه های دیدار
می کننـــد. جنبه هـــای دیگر هنر هم هســـت که به آنها هم بی اعتنا نیســـتند 
ینش اینهاست که در این زمینه به شدت کار می کنند و موفق هم  اما مهم تر
گر بخواهد در منطقه همچنان جزء کشورهایی  ی اسلامی ا هستند. جمهور
ی در فرهنگ، ســـینما و  باشـــد که حرف اول را می زند باید در ســـرمایه گذار

تلویزیون تجدیدنظر کند. 

در کمیته انتخاب با توجه به ضعف هایی که برشمردید، کارتان راحت بود؟ 
یعنی زود به جمع بندی می رســـیدید؟

درمورد برخی از فیلم ها خیلی زود به جمع بندی می رسیدیم اما درمورد برخی 
از فیلم هـــای دیگـــر نه، بحث و گفت وگو می شـــد و درمـــورد برخی از فیلم ها 
بالای 45 دقیقه تا یک ســـاعت گفت وگو می شـــد. طبیعی بود که نمی شـــد 
این بحث را تا ابد ادامه داد. مجبور بودیم که اســـتدلال هایمان را وارد کنیم 
و براســـاس آن منتظر باشـــیم ببینیم که تاثیر اســـتدلال ها چیست و چگونه 

به جمع بندی می رســـد. گاهی پیش می آمد اما بالاخره... 

سرجمع راحت بودید؟
ی نمی شـــد. ســـعی  یک جورهایـــی راحـــت بـــه این معنی که موجب دلخور
می کردیـــم در فضـــای دوســـتانه موضـــوع به نتیجه برســـد، ولـــی برخی مواقع 

یاد می شد.  بحث های داغی می شـــد و صحبت خیلی ز

ماجـــرای فیلـــم »بی بدن« و حواشـــی ای که درباره آن ســـاخته شـــد، چه بود؟ 
یگران فیلم در یکی از ســـالن های نمایش دهنده ســـخنانی را  چون یکی از باز
مطرح کرد و در پیامدش، یکی از مقامات وزارت ارشـــاد گفت حتما بی بدن 
به بخش مســـابقه راه پیدا می کند اما این اتفاق نیفتاد و دبیر جشـــنواره گفت 

امکان این نیســـت و ســـال بعد به بخش مسابقه خواهد آمد. 

هر اتفاقی که افتاد، بعد از هیات انتخاب بود. من حواشی دیگر را نمی دانم 
امـــا واقعیت این اســـت کـــه در بخش هیات انتخاب ما ایـــن فیلم را ناقص 
دیدیـــم و خیلـــی از فیلم ها بودند که ناقص بودند و تعدادشـــان هم کم نبود. 
فرصتی بود که دفتر جشنواره برایشان فراهم کرده بود و طبق سلیقه خودشان 
آن بخشـــی را کـــه حاضـــر بوده یـــا آن بخش هایی را که می خواســـتند هیات 

انتخاب ببیند برای ما فرســـتادند. 

ناقـــص بـــه لحـــاظ زمـــان یا به لحـــاظ اینکه بعضـــی از مراحل پـــس از تولید یا 
پست پروداکشن انجام نشده بود. 

هـــر دو شـــکلش بـــود؛ مثـــلا »بهشـــت تبهـــکاران« معلـــوم اســـت کـــه ایـــراد 
ینش تمام شده و سر و  کشـــن اســـت، یعنی فیلم تمام شـــده، تدو پست پرودا
ی آن انجام شود که البته در  ته آن معلوم است. قرار است ویژوال افکت رو
یابی تاثیری نداشت. ناقص به این معنی که من یادم هست  نگاه ما برای ارز
ی بودند، یعنی  یاد شـــد و هنوز در حال فیلمبردار درباره بی بدن صحبت ز
ی بود و آنچه به ما داده شد، یک  بخشی از کار همچنان درحال فیلمبردار
خرده بیشتر از نصف یک فیلم بود. 50، 60 دقیقه بود و سکانس های نگرفته 
یاد داشـــتند که باید لابه لای فیلم می آمد و کپشـــن هایی زده شـــده بود که  ز
اینجا قرار اســـت چنین اتفاقاتی بیفتد؛ ضمن اینکه بخش هایی از انتهای 

ی هم نشـــده بود.  فیلم را ندیدیم، برای اینکه حتی فیلمبردار

همـــان دقایقـــی که دیدید، نشـــان نمی داد که قد و قـــواره این فیلم که 50 یا 60 
دقیقه آن را دیدید، قابلیت حضور در بخش مســـابقه اصلی را دارد؟

یاد صحبت شـــد. من نظر خودم را می گویم. از نظر من  درباره این مســـاله ز
پاره بود،  یعنی دو ســـبک و ســـیاق  واقعیت این اســـت که فیلم به شـــدت  دو
در پرداخـــت صحنه هـــا وجـــود داشـــت. یـــک بخش هایی معقـــول و خوب 
بـــود و میزانســـن داشـــت و معلوم بود دکوپاژ مناســـبی دارد امـــا بخش هایی 
ینگر  به شـــدت متشـــتت و ازهم گســـیخته بود. به نظر می رســـد که حتی تدو
هـــم نمی توانســـته آن صحنـــه را جمع کند، یعنی ایـــن تفاوت بین کارگردانی 
خوب و روایت مناســـب و تاثیرگذار و بخش هایی که یک مقدار شـــلخته یا 
ضعیف بودند، کار را برای شـــخص خود من دشـــوار کرده بود و نمی توانستم 
تشخیص دهم که چقدر از بقیه فیلمی را که ندیدیم، قرار است از آن بخش 
گر اشـــتباه  . اما به هرحال یادم می آید که ا ضعیف باشـــد یا از بخش قوی تر
نکرده باشم، نظر نهایی ام را منوط کردم به دیدن کامل فیلم و یکی، دو نفر هم 
فکر می کنم با من هم نظر شدند و چون باید زودتر فیلم ها را اعلام می کردیم و 
یزی می کردند و کارهایشان را انجام می دادند، بنابراین  اینها برایشان برنامه ر
یم که وقتی فیلم کامل شد.  قرار بر این شد که این را به دبیر جشنواره بسپار
گر خودشـــان  در ابتـــدا هـــم اصـــلا معلوم نبود کامل می شـــود یا نمی شـــود و ا
صـــلاح دیدنـــد این را به جشـــنواره ببرند. چون جزء فیلم اولی ها به حســـاب 
می آمد، اینکه کدام یک از این فیلم ها هم وارد این بخش بشوند، خب یک 
گر کاملش را  بخش هایـــی را مـــا ســـپردیم به دبیر جشـــنواره. خودم حداقـــل ا
دیده بودم و شایســـتگی حضور در بخش ســـیمرغ را دارد، وارد می کردیم، اما 
واقعا هر چیزی که اتفاق افتاد، بعد از این ماجرا بود. ما باید اسامی را اعلام 

می کردیم. اســـامی هم اعلام شـــد و فکر می کنم بی بدن هم آمد. 

چند درصد از خروجی کارتان در کمیته انتخاب، راضی هســـتید؟
گر فیلمـــی واقعا جای  مـــا ســـعی کردیـــم عادلانه قضاوت کنیـــم، یعنی مثلا ا
گر فیلمی ضعف داشـــت گاهی مواقع  دفاع کردن داشـــت دفاع می کردیم و ا
بـــه دلیل قوت هایی که داشـــت مـــورد اغماض قرار می گرفـــت. گاهی مواقع 
ضعف ها باعث می شد که فیلم شانس حضور پیدا نکند، یعنی همان طور 
کـــه راجع بـــه محاســـن فیلم گفت وگو و بحث می شـــد راجع به ضعف ها هم 
ممکن بود گفت وگو و بحث کنم و وارد جزئیات شـــویم. همه این اتفاقات 
می افتاد اما ســـعی ما بر این بود که عادلانه قضاوت کنیم و حقی از کســـی 

ضایع نشود. 

ی جشـــنواره  ی ندارم اما با توجه به نوع برگزار مـــن جشـــنواره های دیگـــر را کار
ی جشنواره نباشد اهمیتش  گر کارش مهم تر از داور ، کمیته انتخاب ا فیلم فجر
کمتر نیست، چون از میان مجموعه ای از آثار باید تعداد محدودی بلافاصله 
برای بخش مسابقه انتخاب کند. این خیلی اهمیت بنیادینی را به کار کمیته 

انتخاب می دهد. اینکه من ســـوال کردم چقدر خودتان راضی هســـتید ناشی 
از ایـــن اســـت که شـــما نه صرفـــا به عنوان یک چهـــره فرهنگی بلکـــه به عنوان 
ید آثار همکاران تان را می بینید؛ چه از نســـل  یک چهره هنری و کارگردان دار

خودتان، چه از نســـل میانه و چه از نســـل جوان. 
ی بخش جوان ها همه حس خوبی دارند و دل شان می خواهد که به آنها  رو
کمک کنند. در هیات انتخاب هم این طور بود. من این فضا را می دیدم که 
سعی می کردند مهربانانه تر و با دیدگاه تشویقی به موضوعات و فیلم ها نگاه 
گر فیلمی شایســـته تشـــویق هســـت و حتی حضورش در جشـــنواره  کنند و ا
فجر  انگیزه می دهد و باعث می شـــود که طرف تلاش بیشـــتری برای بهبود 
ی اش موثر باشـــد، در نظر  روایـــت داســـتانی خـــودش بکنـــد یا در آینـــده کار
یزند  ید، می ر یالی دار گرفته می شد. نکته بعدی اینکه بالاخره شما یک متر
ی میز و می گویند از میان اینها ســـوا کن. ممکن اســـت خیلی از اینها با  رو
ذائقه شـــما یا حتی با مقررات جشـــنواره برای انتخاب جور درنیاید اما شما 
گزیـــر هســـتید که بیشـــتر به مقررات جشـــنواره تکیه کنیـــد تا دیدگاه های  نا
شـــخصی تان و ســـعی کنیـــد دیدگاه هـــای خودتـــان را به آن نزدیـــک کنید و 
مواردی که برای جشنواره می تواند مفید باشد را پیدا کنید. این انتخاب ها 

یال موجود اتفاق افتاد.  از همـــان متر

ی بودند که بارقه های خاصی داشته  از این 70 فیلمی که دیدید، آیا اثر یا آثار
باشند؟ و خوب از آب و گل درنیامده و احمد مرادپور گفته باشد حیف شد؟!

یـــادی در فیلم ها بودند که به ســـرعت  ی نبـــود اما لحظات ز فیلـــم این جـــور
همـــه متوجـــه می شـــدند و می گفتنـــد چـــرا لحظه به این خوبـــی باید خراب 
می شـــد؟ متاســـفانه روایتگر یا کارگردان ما در آن لحظه یا تمرکز نداشـــته یا 
عوامـــل دیگـــری دخیـــل بوده و نتوانســـته معنای درســـت آن صحنه را درک 
پـــاژ و به کمک بقیه عوامل وارد پرده ســـینما  کنـــد و آن را ســـعی کنـــد با دکو
بـــاره آنها بحث و  یاد داشـــتیم که در ی در فیلم ها ز کنـــد. لحظـــات این طـــور
گفت وگو می شد. نمونه هم دارم، منتها فکر نکنم مناسب باشد مثال بزنم. 

گر منفی هســـت، نه. مـــن اصلا هیچ فیلمی  گـــر مثبت هســـت مثال بزنید اما ا ا
ندیدم. کاملا خالی الذهن هســـتم. 

پـــس من خیالم راحت باشـــد کـــه خیلی نمی توانید مـــن را در این گفت وگو 
ید!  گیر بینداز

من که اصلا توان گیرانداختن شـــما را ندارم. اما چیزی که در رای داوران هم 
تقریبا خودش را نشان داد و مطرح شد، موضوع فیلمنامه بود. سال های سال 
اســـت که می گویند یکی از مشـــکلات سینمای ایران موضوع فیلمنامه است، 
منتها واقعا فیلمنامه ها مشکل داشت یا داستان ها؟ من سال های سال است 

کـــه این دو را از یکدیگر جدا می دانم. 
. در تشخیص اینکه موضوعی که انتخاب شده برای  ید بگویم هر دو بگذار
سینما، اساسا در قالب های سینمایی نمی گنجد و ظرفیت روایتگری اش 
ی کوتاه است؛ مثلا در حد کار بلند داستانی به حساب می آید  در حد کار
و ســـعی و ســـماجت برای اینکه حتما وارد ســـینما شـــود، خب صدمات و 
ی و  آســـیب هایی می زنـــد. بخشـــی از همیـــن ضعـــف تکنیکی و ســـاختار
محتوایـــی بـــه این مربوط می شـــود که واقعا داســـتان ها ظرفیت پرکردن تایم 
ســـینمایی را نداشـــتند. این یک مســـاله بود. نکته دوم برمی گشت به اینکه 
شـــما داســـتان ها و موضوعات خوبی را داشـــتید که می توانســـت در قالب 
ســـینمایی مطرح شـــود اما به خاطر اینکه فرصت کمی می توانســـتید برای 
پرداخت فیلمنامه و قوام دادن به آن ایجاد کنید و چون اتفاق نیفتاده بود، 
ی تک تـــک صحنه ها دقت و فکر  ی که رو واقعـــا حیف شـــدند. بودند آثـــار
یده هســـتند و همه چیز خوب  شـــده بود و معلوم بود که دیالوگ ها کاملا گز
ی اســـت،  پیش می روند اما همه جای دنیا فیلمنامه مشـــکل اول فیلمســـاز
منتها خیلی جاهای دنیا این مشـــکل را خوب حلش می کنند اما ما اینجا 

کمتر متاســـفانه به آن بها می دهیم.

ید و   به عنـــوان کســـی کـــه 3 فیلـــم بلند ســـینمایی در حـــوزه دفاع مقـــدس دار
 ،» مینی ســـریالی 7 قســـمتی راجع به آن ســـال های پرافتخار یعنی »رقص پرواز
در این دوره از جشـــنواره چندین و چند فیلم بود که یا مســـتقیم به ســـال های 
دفاع مربوط می شـــد یا احیانا شـــخصیت های برجسته دفاع مقدس. من فعلا 
فیلم هـــا را کنـــار می گـــذارم. به طور مشـــخص امســـال فیلم هایـــی در ارتباط با 
ین الدین و شهید  شـــخصیت های برجســـته ای مانند شهید شیرودی و شهید ز
باره این فیلم هـــا به عنوان یک کارگردان و  احمـــد کاظمـــی بودند. نظر شـــما در

نه به عنوان عضو کمیته انتخاب چیســـت؟ 
از ایـــن منظـــر مـــن جـــواب نمی دهـــم. ایـــن جـــزء عادت های من نبـــوده که 
راجع بـــه فیلم هـــا یـــا کارگردانـــان دیگـــر صحبت کنـــم. دوســـتانه صحبت 
می کنیـــم امـــا طبیعی اســـت که وقتـــی حرف می زنم، من هـــم نکات مثبت 

یم، هم منفی.  را می گو

 . پـــس به عنوان عضـــو کمیته انتخاب نظرت را بگو
واقعیت این اسـت که خوشـبختانه یا متاسـفانه در مورد شـخصیت هایی 
معمولـی  گر  تماشـا ز  ا تـم  اطلاعا ی  مقـدار مـن  شـد،  سـاخته  فیلـم  کـه 
بـاره اینهـا تحقیـق کـرده ام  راجع بـه ایـن آدم هـا بیشـتر اسـت، چـون قبـلا در
یدادهایـی که  یـادی شـناختی از ایـن آدم هـا و اتفاقـات و رو و مدت هـای ز
ین الدیـن،  بـاره ز یافـت خـودم پیـدا کـردم؛ در بـر آنهـا گذشـته بـا توجـه بـه در
کـه برخـی  کاظمـی و شـیرودی. یک جاهایـی مـن به نظـرم می آیـد  احمـد 
کـه خـوب همه چیـز چفـت می شـود و اتفـاق  مواقـع ایـن اتفـاق می افتـد 
بـی رقـم می خـورد. ایـن شـخصیت خـوب معرفـی می شـود و لحظـه  خو
گیرایـی بـرای آن طراحـی می شـود. گاهـی مواقـع هـم می بینید که این اتفاق 
نمی افتـد و در مـورد ایـن شـخصیت ها هـم یک جاهایـی خـوب هسـتند و 
کننـد  یک جاهایـی هـم به نظـر می رسـد نتوانسـتند شـخصیت را معرفـی 
امـا نـکات مثبتـی هـم دارنـد. به عنـوان هیـات انتخـاب مـا نکاتـی در اینهـا 

کردیـم. کـه انتخاب شـان  دیدیـم 
 

ی هم می شـــدی، کدام یک از این 3 فیلم را بیشـــتر  گر عضو هیات داور حالا ا
یافت جایزه در رشـــته های مختلف می دانستی؟ شایســـته در

حقیقتش ســـخت اســـت؛ ضمن اینکه مجبور هســـتم اســـم ببرم. به عنوان 
گر فکـــر می کنـــم کـــه »مجنـــون« بـــه جهـــت حـــس و حـــال و معرفی  تماشـــا
شـــخصیت موفق تـــر از دو فیلـــم دیگر بود. باز براســـاس اطلاعات زمینه ای 
ین الدین به نسبت بقیه در  که خودم دارم، می گویم که پرداخت و معرفی ز
قالـــب ســـینمایی بهتـــر اتفاق افتاده و لحظـــات خوبی هم برای آن طراحی 
شـــده بود؛ ضمن اینکه »آســـمان غرب« این طور نبود که فاقد این جنبه ها 
باشـــد و لحظـــات خـــوب و تاثیرگذار داشـــت که شـــخصیت خوب معرفی 
ین الدین را ما در فیلم مجنون می توانســـتیم  می شـــد، اما کلیتی از شـــهید ز
یـــم امـــا آن کلیت درباره آن دو فیلم نبـــود. ضمن اینکه برای  به دســـت بیاور
یکرد طراحی  حـــال و هـــوا و فضای فیلم ها هم اساســـا ممکن اســـت کـــه رو
نشـــده باشـــد، یعنی مثلا به احمد کاظمی مقطعی و دوره خاص و کوتاهی 
را اختصاص داده بودند، بنابراین طبیعی اســـت که خیلی دســـت روایتگر 
برای معرفی باز نیســـت و مجبور اســـت در آن شـــرایط فقط شـــخصیتش را 
معرفی کند، اما در آســـمان غرب و مجنون ما روز های بیشـــتری را در طول 
داستان مشاهده می کردیم و این امکان بیشتری را فراهم می کرد. اینها هم 

جـــزء محدودیت های تکنیکی بود. 

از اینکـــه خیلـــی هوشـــمندانه و محافظه کارانـــه جواب دادیـــد، ممنونم؛ اما 
ســـوالی کلیشـــه ای داشـــتم که از من هم زمانی که در جشنواره های مختلف 
یاد ســـوال شـــده اســـت. از شـــما هم ســـوال شـــده  به ویژه فجر داور بودم، ز
امـــا چـــون نـــوع نـــگاه مدیران با مدیـــران دیگری فـــرق می کند یا شـــاید برای 
وایایـــی قائل هســـتند، چقـــدر در کارتان  خودشـــان حقـــوق و اختیاراتـــی از ز
دخالـــت یـــا توصیه می  شـــد؟ اینکـــه جمع تـــان توصیه پذیر بودید یـــا نبودید 
بحـــث دیگـــری اســـت اما اساســـا میـــل و شـــوقی در مدیران هم جشـــنواره و 
هم ســـازمان ســـینمایی وجود داشـــت که به شـــکل جمعی، منظورم انفرادی 

نیســـت، بخواهند توصیه ای کنند؟
گر قرار باشد که  شما خودتان خبره این بحث ها و گفت وگوها هستید و ا
یادی را بلد هســـتید  بخواهیـــد توجه هـــا به نکته ای جلب شـــود، راه های ز
یافت کند. واقعیت این اســـت  بـــرای اینکـــه مخاطب تـــان پیام شـــما را در
ی اشـــکال مســـتقیم و غیرمســـتقیم  کـــه ایـــن شـــیوه های نفـــوذ و تاثیرگذار
یـــادی دارد. مســـتقیمش را ما ندیدیم. حداقل بـــرای من اتفاق نیفتاد که  ز
یافتی نداشـــتم  بـــا یـــک توصیه روبه رو شـــوم. به جهت جمعی همچنین در
کنش روبه رو می شـــد، چون  گر هم می خواســـت اتفاق بیفتد، قطعا با وا و ا
اعضـــای هیـــات انتخـــاب غیر از من، بقیه  شـــان اســـتخوان خردکرده این 
کار هســـتند و سابقه شـــان کاملا روشـــن و مشـــخص اســـت و دیدگاه های 
هنری شـــان کاملا عیان اســـت و استاد به حســـاب می آیند و توصیه کردن 

به این آدم ها به نظر می رســـد که برخورنده باشـــد. 

وقتـــی از مـــن زمانـــی که داور جشـــنواره فجر بودم، ســـوال می شـــد، می گفتم 
ی یا هیات انتخاب  هیـــچ نـــوع توصیه ای نبوده، چون به هرحـــال ترکیب داور
گر مدیری بخواهد توصیه کند، بـــه ترکیب نگاه می کند،  مهـــم اســـت. حتی ا
کنش تندی نشـــان دهـــد که آن دبیر  چـــون ممکـــن اســـت ترکیب یک دفعه وا

یا مدیـــر پیش بینی اش را نمی کرده. 
ضمن اینکه هیات انتخاب آنقدر حساســـیت ندارد که نیاز به ورودهای 
اینچنینی باشد. من فکر می کنم تمایلی هم برای این منظور وجود نداشت 
ی کـــه بالاخره آنجا تعییـــن می کنند و بحث  و فـــرق می کنـــد با هیات داور
  ... و گفت وگوهـــا بیشـــتر بوده و ممکن اســـت ملاحظات غیرســـینمایی و
در آن دخالـــت داشـــته باشـــد اما در ایـــن مرحله این مـــوارد خیلی به نظرم 

نمی آید جای بحث داشـــته باشد. 

ک هســـتید امـــا می خواهم بگوییـــد آینده ســـینمای ایران را  گفتیـــد کـــه بیمنـــا
چطـــور می بینیـــد؟ بـــا توجـــه به این فشـــردگی، یعنی وقتـــی آدم 70 فیلم را در 
زمانی فشـــرده می بیند، خیلی برایش موقعیت مغتنمی اســـت برای اینکه به 
ی منسجم تری نسبت به وضعیت سینمای ایران برسد و حالا  تحلیل و داور

حرکـــت و گامی که می خواهد به ســـمت آینده بردارد. 
البتـــه ایـــن صحبت من متکی به این فیلم ها نیســـت. من ســـینمای ایران 
یم  را از طـــرق دیگـــری رصـــد می کنـــم و می بینم. چیزی کـــه می خواهم بگو
بـــا توجـــه بـــه آنچه در این 70 فیلم اتفاق افتاده، نیســـت. سال هاســـت که 
ید من مثالی بزنم. زمانی هســـت که  این روند را ما شـــاهد هســـتیم. بگذار
یده اســـت و عضلات خوب و ســـلامت جســـمی  ید که ورز شـــما آدمی دار
یدادی ورزشی شرکت کند و برای شما  مناسبی هم دارد و می تواند در رو
بیاورد. حالا  مدال بیاورد یا قهرمان شـــود یا به هرحال ســـری بین ســـرها در
ینات ورزشـــی ایرادی پیدا کند و آســـیبی ببیند،  گر این آدم برود در تمر ا
یـــد که آن آســـیب را برطـــرف کنید و این آدم را  شـــما همت تـــان را می گذار
گر مـــا بخواهیم از این مثال اســـتعاره  بـــه مســـیر قهرمانـــی اش برگردانیـــد. ا
یم کـــه تقریبا خیلی  ی تخت مان دار یـــم، مـــا متاســـفانه محتضـــری رو بگیر
از بخش های جســـمانی و ارگانی و حیاتی این فرد دچار مســـاله و مشکل 
اســـت، یعنی الان دیگر اســـمی از قهرمان ما در ســـال های بعد از انقلاب 
کـــه فیلم هایمـــان جشـــنواره های مختلـــف را طی و از ایـــران عبور می کرد و 
حتی در خارج از کشـــور هم شـــهرت و آوازه داشـــت، نیســـت. شـــما چند 
وقـــت اســـت کـــه در جشـــنواره های خارجـــی نمی بینید که فیلمـــی رفته و 
توانســـته باشـــد اتفاق و بحثی را ایجاد و چشـــم ها را متوجه خودش کند؟

و پرچـــم ایران را بالا ببرد. 
یم طـــی می کنیم و هر  واقعیـــت ایـــن اســـت کـــه ما یک مســـیر نزولـــی را دار
چه می گذرد، متاســـفانه ســـرعت نزول مان هم دارد بیشـــتر می شود. دلایل 
ی  یادی هم دارد. فیلمسازان  جزء گران قیمت ترین سرمایه های هر کشور ز
ینه میلیاردی برای اینها صورت می گیرد تا  هســـتند، بعد از خلبان ها، هز
ید برایتان کار کند.  آن شخص تبدیل به آن عنصری شود که شما نیاز دار
ســـینما، گران اســـت و خلبانی هم گران است. ما سال ها برای تربیت این 
ینه هـــای میلیاردی کردیـــم و بعد آنها را کنار گذاشـــتیم . نتیجه  آدم هـــا هز
ید تا چه به جهـــت محتوایی و  ی ندار ایـــن می شـــود که شـــما فیلم درخـــور
چـــه بـــه لحـــاظ تکنیکـــی پرچم شـــما را بالا ببـــرد. آنها را کنار گذاشـــتیم و 
یـــم که ثمر و بـــازده اندکی دارند یا اصلا ندارند  ینه هـــا را به ســـمتی می بر هز
و ســـوخت می شـــوند. نمونه اش را در فیلم هایی که دولتی ها تهیه کرده اند 

کنید.  شما نگاه 
ینه ای  از فیلم هایی که ساختند، چه تعدادشان قابل اعتناست و چه هز
برایشان شده است؟ تجربه این سرمایه های اجتماعی، حضور این آدم ها 
و نفس کشیدن شـــان برای ما یک نعمت بزرگ اســـت. آقای مهرجویی را از 
دســـت دادیم. آقای کیارســـتمی را از دســـت دادیم. اینها دیگر جایگزین 
ی  نمی شـــوند، درحالی که این جوانانی که ما امروز برایشـــان ســـرمایه گذار
می کنیـــم، قـــرار اســـت 10، 15 ســـال دیگر جای بـــزرگان ســـینما را بگیرند. 
، مســـیر درســـتی نیســـت. از طرف دیگر  این اتفاق نمی افتد، چون مســـیر
یبایی شناســـی  ، باتجربه، فهیـــم، باتکنیک و دارای ز فیلمســـازان متبحـــر
یم، اما از آنها اســـتفاده  قابل اعتنا و در ســـطح اســـتانداردهای جهانی دار
نمی کنیم. یکی از دلایل این است که صحنه را خالی کردیم. آنچه اتفاق 
ی  ی تخت اســـت و هیچ کار ی اســـت کـــه تقریبا رو افتـــاده، درواقـــع بیمار
برایـــش نمی تـــوان کـــرد. هر جایش را بخواهی درســـت کنـــی، 10 ایراد دیگر 
دارد که ثمری ندارد شـــما بخواهید دســـت یا پایش را درســـت کنید، یعنی 
اعضـــای دیگـــری هم دارد که آنها هم برای خودشـــان قابل اعتنا هســـتند. 
این وضعیت سر پا نمی شود مگر اینکه اتفاق جدیدی رقم بخورد و نگاه 
یکرد جدیدی نســـبت به فرهنگ به وجود بیاید یا برنامه و چشـــم انداز  و رو
گـــر برنامه های  یم. ا چندســـاله بـــرای فرهنـــگ درنظـــر گرفته شـــود کـــه ندار
کوتاه مـــدت، میان مـــدت و بلندمـــدت در ایـــن حـــوزه اتفـــاق نیفتنـــد، ما 
سرمایه های اجتماعی مان را به دلایل مختلف از دست می دهیم. ممکن 
اســـت یک نفـــر یکجـــا اعتراضی در فیلم هایش کند و ما بـــا او قهر کنیم یا 
حکومت با او قهر کرده و طردش می کند؛ بنابراین جذب کســـان دیگری 
یم که  شده یا از دایره حکومت و مردم جدا می شود و یک دوقطبی می ساز
یا باید با ما باشی یا خارج از ما! مثلا بگوییم یادتان هست فلان فیلمساز 
یم اما به هرحال ممکن است  در آن فیلمش چه کار کرد، آن را کنار بگذار
دیدگاه این آدم هر قدر هم که تخریبگر باشـــد، یک نقطه ضعفی را نشـــان 
می دهد و ســـوراخی اســـت که از آن جهت آســـیب ببینید. قبل از اینکه 
این ســـوراخ بزرگ شـــود و ســـیل به راه بیفتد، شـــما باید این ســـوراخ را پر و 
یم و رهایشـــان می کنیـــم و توجهی به  ترمیـــم کنیـــد. برخـــی را کنار می گذار
آنهـــا نمی کنیـــم و برخـــی دیگـــر بیکار هســـتند و علاقـــه ای ندارند که دیگر 
ی شـــوند و نتیجه این می شـــود که شـــما دســـت تان  وارد عرصه فیلمســـاز

ید.  ی ندار خالـــی می شـــود از اینکه پرچمدار

گزارشی اجمالی از اختتامیه  سینما انقلاب با حضور برخی از اهالی سینما

آتش فیلم اولی ها  ققنوس ساخت

کـه بـا اهـدای جایـزه    سـیزدهمین اختتامیـه   سـینما انقـلاب 
30 بهمـن مـاه  ز دوشـنبه  و سـینمایی ققنـوس همـراه بـود، ر
زان برگـزار شـد. ایـن دوره، بـا تمرکـز بـر  در خانـه   اندیشـه ور
و  »زن  اسـلام«،  جهـان  و  بین الملـل  »حـوزه  موضوعـات 
کـرد. محفـل  کار  آغـاز بـه  بیـت«  خانـواده« و »تعلیـم و تر
بـر  بـا تمرکـز   ۱3۸۸ از سـال  انقـلاب،  هم اندیشـی سـینما 
کـرده اسـت. هرسـاله پـس از  کار  گفتمـان انقـلاب آغـاز بـه 
، ایـن محفـل هم اندیشـی بـا حضـور  پایـان جشـنواره   فیلـم فجـر
اهالی سـینما و اندیشـمندان برگزار می شـود و موضوع فیلم ها 
همـراه بـا نگاهـی انقلابـی مـورد نقـد و بررسـی قـرار می گیـرد و 
در انتهـا بـه فیلم هـای مسـتعد جایـزه  ققنـوس تقدیـم می شـود. 
محسـن  ر  حضـو بـا   ، یشـی ند هم ا محفـل  یـن  ا میـه    ختتا ا
دوباشـی  دبیـر سـینما انقـلاب، نعمـت الله سـعیدی  نویسـنده 
وزنامه نـگار و محمـد رحمانـی  کارشـناس مسـائل تعلیـم و  و ر

تربیـت بـا همراهـی اهالـی سـینما برگـزار شـد. 

   سینما پیشرفت
اهمیـت  بـاره    در باشـی  دو محسـن  یـداد،  و ر ایـن  بتـدای  ا در 
سـینماانقلاب این گونـه گفـت: »جشـنواره های فیلـم فجـر انتظاراتی 
در دل مخاطبان ایجاد می کنند اما معمولا از به سـرانجام رسـاندن 
آن مغفـول می ماننـد. در سـینما انقـلاب، مـا بـه بهانه  هـای مختلفـی 

یـم.« بـه ایـن مسـائل بیشـتر می پرداز
ی سپس با اشاره به حضور قابل اعتنای فیلم اولی ها در جشنواره  و
سـوالاتی مطـرح کـرد: »آیـا ایـن جنـس از فیلم هـا، می توانـد مخاطـب 
بـه سـالن های سـینما بیـاورد؟ بـه قـول دوسـتان، امسـال سـال تحـول 
سینماسـت. آیـا واقعـا بـرای چنیـن چیـزی برنامه ریـزی شـده اسـت؟ 
ی سـینما می گذارنـد توجـه  آیـا بـه محتـوای VODهـا و تاثیـری کـه رو
می شـود؟ بـا مطـرح کـردن ایـن مـوارد، قصـد نقـد بـه جشـنواره را نـدارم 
و صرفا از این باب مطرح می کنم که سـینما مسـاله های جدی تری 
ی جشـنواره های بـزرگ مانـع از گفت وگـو دربـاره   ایـن  دارد و برگـزار
مسـائل می شـود. بـرای مثـال بـا وجـود چنـد انیمیشـن در جشـنواره، 

هنـوز بـرای خـودش یـک بخـش مجـزا نـدارد.«
در ادامـه، دبیـر سـینما انقـلاب دربـاره   علـت انتخـاب شـعار سـینما 
پیشـرفت گفـت: »ایـن شـعار بـه دلیـل اهمیـت ترسـیم آینـده   کشـور 
توسـط سـینما انتخـاب شـد. آیـا سـینمای مـا توانایـی ایـن را دارد کـه 
ی کشـور را ترسـیم کند و یا فقط به تصویری حداقلی  آینده  پیش رو

کتفـا می کنـد؟« از جامعـه    امـروز ا
سپس مهمان ویژه   محفل سینما انقلاب، نعمت الله سعیدی درباره  
علـت پدیـد آمـدن جشـنواره ها گفـت: »جشـنواره ها شـکل می گیرنـد 
گران یا به دلیل نگرانی از حضور در آن تلاش  که هنرمندان و سینما
بیشـتری کننـد و یـا دلگـرم حمایـت از سـمت آنهـا هسـتند. بـرای 
گـر فیلمـی برنـده شـود فروشـش تضمیـن  مثـال، در جشـنواره   اسـکار ا
کنشی که از سمت جشنواره  گران ما نگران وا می شود. اما آیا سینما

مطرح می شـود، هسـتند؟«

   تضاد رویا و آرمان
در ادامه   نشسـت، برای پیشـبرد گفت وگو سـوالی از جانب دوباشـی 
یـم تحـت سـینمای آرمان گـرا، مـن بـه  مطـرح شـد: »مـا عنوانـی دار
ینـد کـه سـینما کارش  شـخصه بـا آن موافقـم. امـا مخالفـان می گو
ی اسـت، آرمـان را از کجـا آورده ایـد؟ ایـن حـرف  مـا را یـاد  یاسـاز رو
پای شـرقی و سـینمای چین  سـینماهایی مانند سوسیالیسـتی، ارو

می انـدازد.« 
محمـد رحمانـی، بـا طـرح ایـن سـوال کـه آیـا قـوه   تخیـل را بایـد تربیـت 
کنیـم، ادامـه داد: »برخـی بـه دلیـل خـروج انسـان از سـلوک معنـوی، 
مخالـف ایـن کار هسـتند. برخـی هـم همسـو بـا تربیـت قـوه   تخیـل 
هسـتند. همیـن موضـوع در سـینما هـم وجـود دارد، بـه ایـن معنـی 
ی اسـت بـرای تقویـت قـوه   تخیـل انسـان، حتـی بـا  کـه سـینما ابـزار
احتمـال اینکـه در نهایـت موضـوع در امتـداد واقعیـت قـرار نگیـرد.«
یـا، توهـم،  کـرد: »تخیـل، رو یکـی از حاضـران ایـن جلسـه مطـرح 
یفـی  ... مفاهیمـی هسـتند کـه در ابتـدا بایـد تعر واقعیـت، آرمـان و
ی کـه خـط و مرزشـان از  درسـت و دقیـق از آنهـا ارائـه شـود، بـه طـور
هـم قابـل تشـخیص باشـد. مشـکل اینجاسـت کـه مـا ایـن مفاهیـم را 
بـه درسـتی تعریـف نکرده ایـم و وقتـی از آنهـا حـرف می زنیـم هنرمنـد 
ایـن موضـع را می گیـرد کـه شـما می خواهیـد مـن را محـدود کنیـد. 
ی مـا توسـط هنرمنـد دیـده و شـنیده نمی شـود.«  در نهایـت دلسـوز
یکـی دیگـر از افـراد حاضـر در ایـن نشسـت، بـا اشـاره بـه اتفاقـات 
سـال گذشـته گفـت: »فیلمسـازانی هسـتند کـه در جیب هایشـان 
ی کـه نظـام تغییـر کـرد، فیلـم آمـاده کرده انـد. پـس  بـرای فـردای روز
گران هم مسـیر نیسـتند. در شـبکه های اجتماعی  قطعا همه  سـینما
هـم  از برخوردهایـی کـه خارجی هـا در مواجهـه بـا ایرانی هـا دارنـد، 
کـم نشـنیده ایم. برایشـان ایرانی هـا موجـودات عجیبـی هسـتند 
کـه از تمـدن دور بودنـد. ایـن برداشـت ها از فیلم هایـی می آیـد کـه 
تصویـر اشـتباه نشـان می دهـد. مـن احسـاس می کنـم خـود وزارت 
ی هسـتند هم می خواهند با وضع  ارشـاد و کسـانی که در فیلمسـاز
سیاسـت هایی دو طـرف موافـق و مخالـف را حفـظ کننـد، امـا کار 
بـه جایـی رسـیده اسـت کـه نـه مـردم و نـه حکومـت از ایـن عملکـرد 

راضـی نیسـتند.«

   پیرمردی با رفتارهای کودکانه
سعیدی در جمع بندی صحبت هایش گفت: »جشنواره  فیلم فجر 
خیلـی محتـرم اسـت، ماننـد پیرمـردی کـه بـه زوال عقـل دچـار شـده 
یـم، همچنـان دوست داشـتنی اسـت،  اسـت و مـا احترامـش را دار
ماننـد کودکـی کـه لپـش را بایـد کشـید و بـه او گفـت بـرو گوشـه ای 
یـم، کمااینکـه هسـتند  ی از سـینما دار بنشـین. مـا توقـع آرمان سـاز

افـرادی کـه ایـن را نشـان می دهنـد.«
در پایـان، محمـد رحمانـی افـزود: »چیـزی کـه می توانـد بـه ایـن مسـیر 
گام  گام بـه  کـردن  یـزی 10سـاله اسـت و طـی  کنـد، برنامه ر کمـک 

مراحـل ایـن برنامـه.«

   جایزه باران فیلم اولی ها
بخش دوم نشست مخصوص اهدای جوایز بود. طبق رسم هرساله  
جایزه  ققنوس و سینما انقلاب، فیلم برگزیده با نگاه و دلیلی خاص 
انتخـاب شـده بـود. امسـال هـم سـه محـور تربیـت، زنـان و بین الملـل 
موضوعاتـی بودنـد کـه بـه آنهـا توجـه ویـژه شـده بـود. در ادامـه مجـری 
از  رحمانی،  دوباشی و سعیدی خواست برای تقدیر از فیلمسازان 

حاضر شـوند و  جوایز اهدایی به ترتیب تقدیم شـد ؛ 
به دلیل سال ها تلاش و مجاهدت در عرصه   سینمای دفاع مقدس 
و سـینمای جبهـه   مقاومـت و تهیـه   دو اثـر در جشـنواره   فیلـم فجـر 
چهـل و دوم، بـا عنوان هـای »احمـد« و »آسـمان غـرب« از حبیـب الله 
ینی به دلیل نگاه جهان اندیش و  والی نژاد تقدیر شـد. از سـعید پرو
بین المللـی کـه در فیلـم سـینمایی »قلـب رقـه« داشـت، تقدیـر شـد. 
نگاه به نوجوان و عرصه   تعلیم و تربیت، از جمله موضوعاتی است 
یادی شده است، به همین  که در سینمای ایران به آن بی توجهی ز
دلیـل تقدیـری از فیلـم »بـاغ کیانـوش« بـه تهیه کنندگـی محمد جـواد 
موحد انجام شد. فیلم سینمایی »مجنون« که به شخصیت شهید 
زین الدیـن پرداختـه بـود، بـه دلیـل پرداخـت خوبـی کـه نسـبت بـه 
شـخصیت ایـن شـهید داشـت، موجبـات تقدیـر از عبـاس نـادران، 

تهیه کننـده  ایـن اثـر را فراهـم آورد . 
همچنیـن سـینما انقـلاب از سـیدمصطفی احمـدی، تهیه کننـده  
فیلـم سـینمایی »بی بـدن« بـه دلیـل نـگاه حل مسـاله  ای کـه نسـبت 
بـه پدیده هـای اجتماعـی داشـت، تقدیـر کـرد. البتـه بـه دلیـل عـدم 
، از عطا  حضور ایشان، هدیه به برادرشان تحویل داده شد. در آخر
پناهـی، تهیه کننـده  فیلـم »پرویـز خـان«، بـه دلیـل نـگاه امیدوارانـه و 
حل مسـاله ای نسـبت بـه مشـکلات پیرامـون، تقدیـر بـه عمـل آمـد. 

 

ادامه از صفحه۱۲ ادامه در صفحه۱۳ 

مریم فضائلی
خبرنگار

احمد مرادپور، عضو هیات انتخاب جشنواره فجر در گفت وگو با اکبر نبوی:

می شد فیلم اولی های بیشتری 
در بخش مسابقه باشند


